
DIUMENGE DE LA SANTÍSSIMA TRINITAT (A) 

Es Migjorn Gran, 7 de juny de 2020 

 

En aquest diumenge l'Església celebra d'una manera especial el misteri de Déu. 

Després d'haver culminat la celebració de la Pasqua el diumenge passat amb la 

solemnitat de la Pentecosta, avui celebram que el Déu que s'ha revelat en la mort i 

resurrecció de Jesús és el seu Pare i el nostre Pare i que ens ha enviat el seu Esperit. 

Quan parlam de Déu, moltes vegades ho presentam com un ésser poderós però molt 

llunyà dels homes, o com un ésser abstracte, sense relació amb la vida. Però no és així 

el Déu que apareix en l'experiència d'Israel i l'experiència cristiana. El Déu que apareix 

en l'Escriptura és un Déu que s'interessa per l'ésser humà, a què li s’interessa per la 

vida dels homes. L'experiència de Déu que té Israel i també l'Església no ho entén com 

algú distant de nosaltres i inaccessible en la seva majestat, sinó com un ésser proper, 

que acompanya la nostra vida i la història dels homes. Sant Pau cantava a aquest Déu i 

la seva proximitat amb tres paraules: gràcia, amor i comunió. I posava en relació 

aquestes tres paraules amb Déu Pare, Fill i Esperit Sant. 

El Pare és amor 

Pau parlava en primer lloc de l”amor del Pare". Si hi ha alguna cosa que caracteritza a 

Déu és l'amor, un amor que s'estén dirigit a nosaltres. A la primera lectura hem 

escoltat l'experiència que Moisès té de Déu. Després que el poble cometés el greu 

pecat de la idolatria i construís un vedell d'or, Moisès torna a pujar al Sinaí i clama: 

"Déu compassiu i benigne, lent per al càstig, ric en l'amor". Moisès sap que Déu és Déu 

i per això es troba postrat a terra davant seu, però també que Déu és un Déu proper, a 

què li preocupen els homes i, per això, els perdona. És Déu de salvació i no de 

condemnació. 

En el diàleg amb Nicodem, Jesús li feia comprendre a aquell fariseu que tot provenia 

d'aquest amor del Pare: "Déu ha estimat tant a el món". És el Pare qui no vol 

condemnar el món sinó que el món se salvi. Sant Pau, per la seva banda, l'anomenava 

"Déu de l'amor i de la pau". 

El Fill és gràcia 

Per parlar del Fill, Sant Pau fa servir la paraula "gràcia". L'amor generós de Déu 

s'expressa en el regal del seu Fill, en la "gràcia" que és la persona mateixa de Jesucrist. 

Déu ens ha estimat tant -deia Jesús- que ens ha donat el seu Fill únic. En el pròleg del 

seu Evangeli dirà Sant Joan que "la gràcia i la veritat ens han vingut per Jesucrist" (Jn 1, 

17). 



En Jesús de Natzaret reconeixem el gran do de Déu, l’Enviat que ens ha revelat com és 

el Pare i que ha vingut per donar-nos vida. Cadascun dels seus gestos i paraules, cada 

signe i acció són gràcia de Déu per a nosaltres. 

L'Esperit és comunió 

Finalment, l'Esperit és "comunió", perquè és l'amor i, per això, la font de la comunió 

estreta que existeix entre el Pare i el Fill. I al mateix temps és el que realitza la nostra 

comunió amb Déu i entre nosaltres. És l'Esperit el que ens fa ser Església, mantenint la 

nostra comunió amb Déu i la d'uns amb altres. 

Déu és Trinitat 

Així idò, l'experiència de Déu que té el cristià és que Déu és amor, gràcia i comunió; 

Pare, Fill i Esperit Sant. Aquest misteri és el que des de molt antic es va designar amb el 

nom de "Trinitat". Es tracta de tres Persones distintes en un sol Déu. 

No ens ha d'espantar parlar de la "Santíssima Trinitat". És cert que mai entendrem del 

tot aquest misteri, com poden ser tres diferents i un de sol. Però el misteri de la 

Trinitat no és tant qüestió de càlcul com de vida. El Déu que vivim els cristians és un 

Pare que per amor envia el Fill i, juntament amb el Fill, a l'Esperit Sant. 

Viure el misteri de la Trinitat 

En aquest dia algunes persones d'aquesta parròquia rebran la plenitud del do de 

l'Esperit Sant, que és regal del Pare i del Fill i que insereix la nostra vida en Déu. 

L'Esperit ens ajuda a viure com a fills del Pare, seguint el camí traçat per Jesús. És la 

força interior que ens fa sentir que Déu ens estima, que Jesús viu i que val la pena ser 

els seus deixebles. Al mateix temps, l'Esperit ens anima perquè donem testimoni, 

d'aquest Déu, del qual experimentam l'amor, la gràcia i la comunió. 

Avui acabam la visita pastoral que va ser interrompuda per causa de la pandèmia. He 

de confessar-vos que em vaig sentir molt a gust la setmana que vaig estar amb 

vosaltres i que vaig gaudir molt coneixent la realitat d'aquesta comunitat cristiana i a 

les persones que la integrau. Us anim a viure tota la vostra vida "en el nom del Pare i 

del Fill i de l'Esperit Sant", a créixer en l'amor de Déu i, d'aquesta manera, créixer 

també com a comunitat que dóna testimoni que Déu és amor, gràcia i comunió. 

  



DOMINGO DE LA SANTÍSIMA TRINIDAD (A) 

Migjorn, 7 de junio de 2020 

En este domingo la Iglesia celebra de un modo especial el misterio de Dios. Después de haber 

culminado la celebración de la Pascua el domingo pasado, hoy celebramos que el Dios que se 

ha revelado en la muerte y resurrección de Jesús es su Padre y nuestro Padre y que ha enviado 

su Espíritu. 

Cuando hablamos de Dios, muchas veces lo presentamos como un ser poderoso pero muy 

lejano de los hombres, o como un ser abstracto, sin relación con la vida. Pero no es así el Dios 

que aparece en la experiencia de Israel y la experiencia cristiana. El Dios que aparece en la 

Escritura es un Dios que se interesa por el ser humano, al que le importa la vida de los 

hombres. La experiencia de Dios que tiene Israel y también la Iglesia no lo entiende como 

alguien distante de nosotros e inaccesible en su majestad, sino como un ser cercano, que 

acompaña nuestra vida y la historia de los hombres. San Pablo cantaba a este Dios y su 

cercanía con tres palabras: gracia, amor y comunión. Y ponía en relación estas tres palabras 

con Dios Padre, Hijo y Espíritu Santo. 

El Padre es amor 

Pablo hablaba en primer lugar del “amor del Padre”. Si hay algo que caracteriza a Dios es el 

amor, un amor que se extiende a nosotros. En la primera lectura hemos escuchado la 

experiencia que Moisés tiene de Dios. Después de que el pueblo cometiera el grave pecado de 

la idolatría y construyera un becerro de oro, Moisés vuelve a subir al Sinaí y clama: “Dios 

compasivo y misericordioso, lento a la ira y rico en clemencia”.  Moisés sabe que Dios es Dios y 

por ello se echa en tierra ante él, pero también que Dios es un Dios cercano, al que le 

preocupan los hombres y, por eso, les perdona. Es Dios de salvación y no de condenación. 

En el diálogo con Nicodemo, Jesús le hacía comprender a aquel fariseo que todo provenía de 

ese amor del Padre: “tanto amó Dios al mundo”. Es el Padre el que no quiere condenar al 

mundo sino que el mundo se salve. San Pablo, por su parte, lo llamaba “Dios del amor y de la 

paz”. 

El Hijo es gracia 

Para hablar del Hijo, San Pablo usa la palabra “gracia”. El amor generoso de Dios se expresa en 

el regalo de su Hijo, en la “gracia” que es la persona misma de Jesucristo. Dios nos amó tanto –

decía Jesús- que nos entregó a su Hijo único. En el prólogo de su Evangelio dirá San Juan que 

“la gracia y la verdad nos vinieron por medio de Jesucristo” (Jn 1, 17).  

En Jesús de Nazaret reconocemos el gran don de Dios, al Enviado que nos ha revelado cómo es 

el Padre y que ha venido para darnos vida. Cada uno de sus gestos y palabras, cada signo y 

acción son gracia de Dios para nosotros. 

El Espíritu es comunión 

Por último, el Espíritu es “comunión”, porque es el amor y, por ello, la fuente de la comunión 

estrecha que existe entre el Padre y el Hijo. Y al mismo tiempo es el que realiza nuestra 



comunión con Dios y entre nosotros. Es el Espíritu el que nos hace ser Iglesia, manteniendo 

nuestra comunión con Dios y la de unos con otros. 

Dios es Trinidad 

Así pues, la experiencia de Dios que tiene el cristiano es que Dios es amor, gracia y comunión; 

Padre, Hijo y Espíritu Santo. Este misterio es el que desde muy antiguo se designó con el 

nombre de “Trinidad”. Se trata de tres personas distintas en un solo Dios. 

No debe asustarnos hablar de la “Santísima Trinidad”. Es cierto que nunca entenderemos del 

todo este misterio, cómo pueden ser tres distintos y uno solo. Pero el misterio de la Trinidad 

no es tanto cuestión de cálculo como de vida. El Dios que vivimos los cristianos es un Padre 

que por amor envía al Hijo y, junto al Hijo, al Espíritu Santo. 

Vivir el misterio de la Trinidad 

En este día algunas personas de esta parroquia recibirán la plenitud del don del Espíritu Santo, 

que es regalo del Padre y del Hijo y que inserta nuestra vida en Dios. El Espíritu nos ayuda a 

vivir como hijos del Padre, siguiendo el camino trazado por Jesús. Es la fuerza interior que nos 

hace sentir que Dios nos ama, que Jesús vive y que vale la pena ser sus discípulos. Al mismo 

tiempo, el Espíritu nos anima para que demos testimonio, de este Dios cuyo amor, gracia y 

comunión experimentamos. 

Hoy terminamos la visita pastoral que fue interrumpida por causa de la pandemia. Debo 

confesaros que me sentí muy a gusto la semana que estuve con vosotros y que gocé mucho 

conociendo la realidad de esta comunidad cristiana y a las personas que formáis parte de ella. 

Os animo a vivir toda vuestra vida “en el nombre del Padre y del Hijo y del Espíritu Santo”, a 

crecer en el amor de Dios y, de esta manera, crecer también como comunidad que da 

testimonio de que Dios es amor, gracia y comunión. 


